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 „Jedna kapsa prázdná, druhá vysypaná.“ Věta,
okolo níž se točí nejen náš studentský život, ale
i březnové číslo Prestižního studenta. Peníze
jsou nedílnou součástí našeho každodenního
života. Jen co si ráno rozsvítíme světlo, už
utrácíme peníze. Otočíme kohoutkem, posta-
víme vodu na čaj, spláchneme. Nic z naší ranní
rutiny není zadarmo. Tento koloběh utrácení
peněz pokračuje až do večera a ani tam větši-
nou nekončí. Pokud si přes noc nabíjíte telefon
nebo máte jako každý normální člověk zapo-
jenou ledničku, utrácíte peníze neustále, aniž
byste si to uvědomovali. 

3

Jednou z mnoha výhod studenta je, že poměrně
velkou část svého dne může žít, fungovat a
pracovat za naprosto minimální náklady, a to
vše jen díky škole! Tato instituce nám umožňuje
prožít půlku dne téměř zadarmo. Toalety a
tekoucí voda, knihovna, školní posilovna,
hudební studio, momostudijní aktivity jako je
kroužek EDC (English drama club, pozn. red.) a
hlavně veškeré studium jsou služby, prostory a
možnosti, které jsou nám poskytovány zcela
zdarma. Oběd ze školní jídelny za 50 korun je
také něco, co za hranicemi vzdělávacího zařízení
seženete jen zcela výjimečně. A samozřejmě
nesmíme opomenout kartu ISIC, díky které
můžeme jezdit MHDčkem za poloviční ceny a
nabízí nám spoustu dalších finančních výhod.
Díky peněžní podpoře naší školy můžeme
fungovat i my. Je nám umožněno měsíčně
vydávat a tisknout čísla časopisu, která také
něco stojí. 

Všichni víme, že nic není zadarmo. Peníze jsou,
byly a budou a my bez nich těžko budeme žít
spokojený život. Proto jsme se rozhodli věnovat
se právě tomuto tématu.

Jak jste již pravděpodobně zaznamenali, na
titulní straně se poprvé objevili profesoři. My
jim tímto děkujeme, že nám propůjčili své
obličeje a stali se tvářemi devatenáctého čísla.
Bankovky se brzy objeví i na našem instagramu. 

A o čem se v tomto čísle dočtete? Na dalších
stránkách na vás čekají Velikonoce, jaro, Palác
Lucerna a mnoho témat spojených s financemi
na vás. Opět se zde objeví i rozhovor s členem
pedagogického sboru, ale tentokrát s malým
háčkem. Nezapomněli jsme ani rozebrat
rozpočet SPGA (Spolek přátel Gymnázia Arab-
ská, pozn. red.) a nově zde naleznete i křížovku!
Příští týden se můžete těšit na speciální
víkendovou přílohu o brigádách, podrobný roz-
bor toho kde a jak si ji najít, jak si vytvořit
životopis a spoustu dalších tipů a triků. 

Milé čtenářky a milí čtenáři,
příjemné čtení (zdarma) Vám přeje

šéfredaktorka Pavla Chalupová 
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ZA CO UTRÁCÍ ŠKOLA
NAŠE PENÍZE?

Příspěvek SPGA (Spolek přátel Gymnázia
Arabská, pozn. red.) platí na začátku roku až na
naprosté výjimky všichni studenti. Co se ale dál
s zaplacenou tisícikorunou stane?

Na začátku tohoto roku bylo od žáků a jejich
rodičů vybráno 500 000 korun. Společně se
zůstatkem z minulých let je tedy celkový
rozpočet pro tento školní rok 1 428 169,39 korun.
Peněžní obnos je každoročně na začátku škol-
ního roku rozdělen Radou rodičů (dále v článku
označována jako RR), do které je volen plnoletý
zástupce z každé třídy.

Největší peněžní obnos byl na tento rok
vyhrazen pro projekt s názvem „Výzva“. Pod
tímto slovem si lze jen stěží představit, o co se
jedná. Pojďme si tedy tuto potenciální investici v
hodnotě 300 000 korun přiblížit.

„Výzva“ je označení pro možnou investici, kterou
mohou navrhnout profesoři, rodiče nebo jiní
členové RR. V tomto roce byly vzneseny dva
návrhy, a to konkrétně venkovní posilovna z
iniciativy tělocvikářů a tabletová učebna ze
strany matikářů. O těchto návrzích měli pů-
vodně hlasovat studenti, ale jak se již starostové
dozvěděli na poslední schůzi, návrh tabletové
učebny byl smeten ze stolu. K tomuto roz-
hodnutí vedlo hned několik důvodů. 

Velká část studentů již svůj tablet vlastní,
zároveň ti, kteří tablet nemají, by se s ním
museli nejdříve naučit. Nedá se říct, že by se
jednalo o náročný úkol pro studenta žijícího ve
21. století, ale i tak by, dle paní ředitelky, musela
být do výuky zahrnuta další hodina informatiky.
Další přítěž by spočívala v neustálém předávání
elektronického zařízení, z kterého by se žák  
musel vždy odhlásit a opět přihlásit na začátku

a konci každé hodiny, nemluvě o všemožných
technických problémech, které by mohly nastat.
Nakonec i sami matikáři došli k závěru, že se
nejedná o tu nejlepší investici i z důvodu, že si s
časovým odstupem pořídí tablet valná většina
studentů, ne-li všichni. 

Momentálně ve hře zůstává venkovní posilovna.
Zdali se do tohoto projektu investuje celých 300
000 korun, či se z této částky zaplatí i něco
jiného, se bude projednávat na dalším zasedání
rady 17. dubna. 

Druhou nejdražší záležitostí jsou zahraniční
projekty, do kterých spadají vedlejší náklady na
většinu tematických cest a meziškolních spolu-
prací, jako je například GAIA. Zde se z budgetu
platí ubytování pro izraelské učitele, kteří
přiletěli se studenty do Prahy. Dále se financují
například dárky, které si školy zpravidla navzá-
jem dávají.

Maturity letos budou stát 109 500 korun. Pod
tento široký pojem patří samozřejmě občerstve-
ní pro maturanty a maturitní komisi. Dále sem
také spadá pronájem Betlémské kaple, který se
pohybuje mezi 40-60 tisíci korunami. K předá-
vání maturitního vysvědčení se dále pojí i
zbytek výdajů, ať už se jedná o převoz všeho
potřebného do kaple, dárků pro některé
studenty, květiny a další. 

Oblíbená zahradní slavnost je také financovaná
z rozpočtu SPGA. Tento rok bylo na akci
vyhrazeno 80 000 Kč. Peněžní obnos pokrývá
veškeré náklady od podia, jeho instalace a
zvukařů, přes loňskou novinku security až po
závěr večera, ohňostroj. Minulý rok bylo také
zaplacené jedno z vystoupení. Konkrétně se jed-
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nalo o zpěvačku Kláru Vytiskovou a její tým. Na začátku školního roku vždy komise daných
předmětů vznesou požadavky k rozpočtu, které
pak procházejí schválením rady SPGA. Sou-
hrnný návrh na rozpočet za tento i minulé
školní roky naleznete na stránkách školy ve
složce SPGA.

Pavla Chalupová 

VÝCUCY Z POLITOLOGIE 
vol. 3 - KSČM

V minulých dvou dílech jsem psal o titánech
polistopadové politické scény. Nyní je čas
podívat se na jednoho politického kostlivce ve
skříni –      KSČM.

Komunistická strana Československa, dnes
známá jako Komunistická strana Čech a Moravy,
vznikla ve 20. století jako jedna z odnoží děl-
nických krajně levicových politických organi-
zací. U nás měla neomezenou moc mezi lety
1948 a 1989 a následně držela několik mandátů
v Poslanecké sněmovně až do roku 2021. 

Strana je krajně levicová a autoritářská, klade
důraz na centralismus (tj. snaha o co největší
moc jedné instituce) a znárodnění všech pod-
niků nehledě na vlastníka. Snaží se podporovat
pracující vrstvu obyvatel a vyrovnat nerovnost
ve společnosti přerozdělováním bohatství. Je
silně kritická vůči NATO a EU, ve svém progra-
movém prohlášení uvádí dokonce i výstup z
těchto organizací. Největší kritiku na jejich
konto nicméně schytává kapitalistický Západ, a
to zejména USA.

KSČM momentálně není ve vládě a má pouze
jednu osobu vysoké politiky – europoslankyni a
nynější předsedkyni KSČM Kateřinu Konečnou.
Jak jsem již ovšem avizoval, KSČM má historii
silných vůdců od soudruha Gottwalda po sou-
druha Husáka. Momentální trendy však předpo-
vídají, že si komunisté budou moci volit svého
soudruha-vůdce leda tak ve své kanceláři na
ulici Politických vězňů 9. I tak mají ale velké
štěstí, jelikož v mnoha zemích Evropy byla po
studené válce jejich organizace rozpuštěna a
zakázána.

Marek Barbuš

Na zahradní slavnosti pracuje i několik desítek
lidí zcela dobrovolně; ať už na programu, do
kterého jsme se zapojili minulý rok i my, tak i na
organizačních či technických záležitostech.
Všem těmto lidem patří velké díky, jelikož bez
nich by naše zahradní slavnost rozhodně
nemohla být taková, jaká každoročně je. 
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LUCERNA. 
ZAŠLÁ SLÁVA NEBO
NOVODOBÝ KLENOT?

Kdo z nás nebyl někdy v Lucerně. Ať už se
jednalo o imatrikulaci, ples některého z našich
kamarádů či vlastní maturitní ples. Arabská má
s Lucernou silnou tradici. Stojí ovšem opravdu
za to?

Před pár dny jsem měl možnost se podívat do
Velkého sálu Lucerna, kde probíhala nearabská
akce. Byla to tedy skvělá příležitost se do
Lucerny podívat jinak, než třeba při svém
vlastním imatrikulačním nebo maturitním
plese. Přeci jenom, člověk se na věci dívá jinak,
když je pod velkým stresem a jinak, když je
pouhým pozorovatelem v pozadí. V tomto
článku se s vámi chci podělit o to, co jsem zjistil.

Začneme u vstupenek, které byly digitální. Šlo je
zakoupit online a jako u většiny normálních
akcí stačí ukázat QR kód na displeji telefonu,
člověk s sebou nemusí tahat papírový lístek.
Některá rozhodnutí zřejmě záleží na škole, která
si ples zařizuje. V tomto ohledu se má Arabská
co učit, nikoliv zůstávat ve starých zajetých
kolejích. 

K mému překvapení jsme u vstupu jen ukázali
lístek, klasické prohledávání jako na letišti, aby
nikdo nepronesl ani lahvičku s vodou, bylo
tentokrát velmi mírné. Šatna stála třicet korun
za jeden kus oblečení, ale to se dá asi očekávat.

Pozitivní dojem ve mně vzbudily moderni-
zované záchody, které byly vcelku čisté a
nesmrděly, jako kdyby se tam někdo před týd-
nem pochcal a stále to nebylo uklizené. Plusové
body pro Lucernu. 

Co naopak dobrý dojem nevzbuzuje, je ban-
komat, umístěný naproti šatnám. Nejen že
vypadá, jako že si ho Lucerna půjčila z
podvodných směnáren v centru Prahy, ale jeho
přítomnost předznamenává, jak se v celé Lu-
cerně dá platit. Bankomat je jediné zařízení v
celém sále, které přijme vaši kartu. Všude jinde
se vám vysmějí s tím, že se dá platit pouze
hotově. Neříkejte mi, že když už si dali tu snahu,
aby do Lucerny pořídili BANKOMAT, že by bylo
tak těžké v prostorách zřídit platbu kartou.
Firma FAN & TOM s.r.o., která Lucernu pro-
vozuje, měla v roce 2022 podle veřejného
rejstříku zisk skoro 8 milionů korun, ale není
schopná pořídit platební terminál na každý bar. 

Ve stejné účetní uzávěrce se také píše, že tržby za
prodej zboží byly necelé čtyři miliony. Pokud
vezmeme v potaz případný poplatek za provozování
platebních terminálů (zde počítáme s poplatkem 2
% z tržeb), Lucernu by provoz terminálů stál
necelých 80 tisíc korun – z celkových 4 milionů.
Zároveň si myslím, že kdyby se dalo platit kartou,
tržby by se Lucerně zvedly. No nic, jdeme dál. 
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Samotné hodnocení nápojů na barech je velmi
subjektivní, nicméně pití se mi zdálo v pořádku.
Cenově se drinky asi dají zvládnout, 135 korun
za mojito, čtyři deci piva za 56 a 60 korun.
Zlatavý mok dostanete v plastovém kelímku, já
jsem si ten svůj jako odměnu za psychickou
újmu vzal jako suvenýr. Bary jsou samozřejmě
ověšeny cedulkami „CASH ONLY“ s vyobrazením
přeškrtnuté platební karty. 

Co se týče „extra“ vybavení mimo kontrolu
Lucerny, škola mající maturitní ples měla video
koutek s 360° kamerou ve stylu velkých
společenských akcí, což mi přišlo fajn.

Na závěr článku si dovolím pronést kacířskou
myšlenku – Arabská by mohla zkusit jiné
prostory. Rozumím tomu, že v ústavu plném
konzerv a překážek se taková změna nejspíše
nepovede, ale bylo by hezké vidět i něco jiného
než prostory Lucerny pořád dokola. Zároveň
přeji letošním i všem budoucím maturantům
hodně sil, až budou řešit a plánovat svůj
maturitní ples, protože já si to zažil a byla to
bolest veliká. Ať už to bylo domlouvání čeho-
koliv s Lucernou nebo panem profesorem
Kvajsarem. Chápu vaše muka, to zvládnete.

 Kuba Mejzr

JSEM CHUDÝ STUDENT
My všichni jsme. A je to vlastně celkem logické.
Jsme totiž tak oddáni našemu prestižnímu
gymnáziu, že na nic jiného nemáme čas. Ale na
kolik nás to studium vlastně vyjde?

Vezměme si naprosto běžný týden. Zhruba čtyři
obědové pauzy týdně. To znamená čtyřikrát
týdně zastávka v Bille. Tady závisí na každém z
nás, co si nejraději kupujeme. Ať už jde o energy
drinky (z minulého čísla víme, jak jsou pro nás
důležité), kuřecí stripsy, párečky v těstíčku nebo
pytlíček bonbónů. Takový nákup nás stojí
minimálně 50 korun. K tomu připočtěme každý
den oběd, ten činí dalších 50 korun. 

Během dne si musíme nutně skočit do
automatu. Když nás čeká dlouhý den, dojdeme
si pro jistotu dvakrát (nebo třikrát…). Dejme
tomu jedenapůlkrát denně 18 korun za kakaový
nápoj či kakaový nápoj DE LUXE. Během velké
přestávky nesmí chybět zastávka v bufetu. Za
párek v rohlíku 28 korun, 63 za panini. Zaokrou-
hleme na 45 korun na den.

Dennodenně minimálně jedna písemka, obvykle
se musíme učit alespoň třikrát za týden. Na
každé učební odpoledne se hodí motivační od-
měny. Sušené ovoce, oříšky, bonbóny, chipsy.
Buďme mírní, 30 korun. 

O víkendu slavíme. Můžou to být narozeniny,
Social Arabská nebo jenom přežitý týden. To
sebere minimálně tři stovky. 

Podtrženo sečteno, za týden utratíme průměrně
1 200, měsíčně 4 800 korun českých. 

A kde na to bereme? To naše měsíční kapesné
sotva pokryje. Musíme si holt najít brigádu. S
tím vám ale už já nepomůžu, počkejte si na
víkendovou přílohu.

Klára Hájková 
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VALENTÝN, NEBO?
Letošní Valentýn se nenesl pouze ve znamení
zamilovanosti, romantických večeří a filmů.
Někteří prožívali tento den v zamyšlení, tichu a
hlavně o hladu. Na 14. února totiž v tomto roce
vychází i Popeleční středa, což je pojem, který
asi leckterému z vás nic neřekne. Proto jsme se
v redakci rozhodli pro lehce „edukativní“
článek, ve kterém se vám pokusíme shrnout
některé pojmy, které jsou spjaty s nadchá-
zejícími Velikonocemi.

Velikonoce jsou nejvýznamnějším křesťanským
svátkem vůbec, protože si věřící po celém světě
připomínají vzkříšení Krista a jeho vítězství nad
smrtí. Ačkoliv se to na první pohled nemusí zdát
jako nic zásadního, opak je pravdou – pokud by
Ježíš dle tradice nezemřel za hříchy nás všech,
nemohli bychom dojít ke spasení a žít po smrti
věčný život v nebi.

Co jsou to ty Velikonoce?

A jak to tedy vlastně je?

Popeleční středou započíná čtyřicetidenní
půst (neznamená to nutně, že nic nejíte,
spíše si odříkáte něco, na čem jste hodně
závislí), který vrcholí na Bílou sobotu. V
tento den končí i tzv. Svatý týden (v tomto
případě se nejedná o maturity, ty přicházejí
až později), který započal v neděli před
Bílou sobotou; tato neděle nese název
Květná. Nejdůležitějšími dny Svatého týdne
jsou Zelený čtvrtek, Velký pátek, Bílá sobota
a Velikonoční neděle. A proč? Protože právě
v noci ze čtvrtka na pátek přichází vrchol
křesťanských Veliko-noc – tzv. velikonoční
triduum, tedy slavnost tří velikonočních
dnů utrpení, smrti a zmrtvýchvstání Páně.
Možná je pro někoho lehce matoucí, že
triduum (třídenní, pozn. red.) trvá od čtvr-
tka do neděle – to je však způsobené  tím, že

Velikonoce jsou bohužel pohyblivým svátkem,
připadají tedy každoročně na jiné datum – to se
v současnosti odvíjí od data prvního úplňku po
jarní rovnodennosti. Historicky ale vychází
datum křesťanských Velikonoc z data ži-
dovského svátku Pesach – do hry nám tedy
vstupoval tradiční židovský kalendář. Jedno-
dušší to bohužel není ani s délkou oslav
Velikonoc – existuje vícero možností, většinou
se ale za tzv. „velikonoční dobu“ považuje dal-
ších padesát dní po Velikonoční neděli, které
vrcholí slavností Letnic.

se dříve dny počítaly od západu do západu
slunce, takže čtvrteční noc byla již považována
za pátek.

Popeleční
středa 

Malý kalendář na závěr 

Květná
neděle

Svatý týden

Velikonoční
pondělí

Letnice

Anička Vernerová
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ČAJÍK Z KABINETU
aneb spill the tea - professor's edition

V této nové rubrice vás vezmeme za dveře
kabinetů a do myslí profesorů naší školy. Těm
jsou pokládány otázky, na které byste se pravdě-
podobně jen tak nezeptali nebo by vám nemusely
být zodpovězeny. 

Jaký je váš oblíbený školní oběd tady u nás v
jídelně?

Právě z těchto důvodů je celý rozhovor anonymní.
Kdo na otázky odpovídal? To zůstane tajemstvím,
jen na vás je vyčíst mezi řádky, o koho se jedná.
Své tipy a otázky, na které by vás zajímala
odpověď, nám můžete psát na instagram
@prestiznistudent. 

Vždycky se těším na svíčkovou. 

Jaká byla vaše první hodina, kterou jste učila?

Strašná. Nevěděla jsem, co dělám. Motala jsem
pátý přes devátý. Až později jsem pochopila, že ta
hodina chce trošku strukturovat. No bylo to
příšerný, ale studenti byli strašně hodný, takže mi
to prošlo.

Je tady z pedagogického sboru někdo, kdo vás
štve? Proč? 

Jo je, protože je falešnej až hrůza. Stále se na mě
strašně usmívá a já to úplně nedávám, prostě
nesnáším, když se někdo přetvařuje a pak za zády
říká něco úplně jinýho.

Kolik vyděláváte?

Málo. Jako už tu nějakou dobu jsem. No tak v
čistém se v průměru dostanu, když je dobrý měsíc,
na 31 000 korun. 

„ JE FALEŠNEJ„ JE FALEŠNEJ
AŽ HRŮZA“AŽ HRŮZA“

Platí podle vás rčení: „Kdo neumí, učí.“?

Jak se to vezme. Jako trošku jo, ale ne v tom
negativním smyslu slova, jak si většina lidí myslí. 
Jako učitelé to umíme natolik dobře, abychom to
zvládli naučit. Kdybychom v tom byli profesi-
onálové, tak neučíme na střední, ale pracujeme v
oboru, to by pak neučil nikdo. A spousta lidí z
oboru ani učit neumí, nebo by neumělo. Takže to
vlastně platí, ale jak jsem již řekla, ne v tom
negativním smyslu.

Máte nějakou dobrou příhodu ze školního výletu?

Jednou jsem jednomu nejmenovanému chlapci
držela hlavu ve sprše potom, co zvracel. On mi v
tom stavu říkal: „Já se hrozně omlouvám.“ Tak mu
odpovídám: „Prosím tě, nemluv, dejchej, teď to
nebudeme řešit.“ „Vy jste stejně skvělá,“ sděloval
mi mezi tím zvracením. Ještě jsem mu říkala: „Tak
proč piješ, když to prostě neumíš? A k tomu na
školním výletě, to seš úplně blbej?“

Jinak jich samozřejmě mám víc. Vždycky, když
vypadáme, že víme, co děláme, tak to tak dost
často není. My jenom doufáme, že vy na to
nepřijdete. A zatím se nám to vcelku daří. 

(kvůli zachování anonymity respondenta nebylo
možné použít jiné příběhy)

Dostanou se k vám nějaké drby od studentů? 

Jo nějaký jo. Ale já jsem na to hrozná. Strašně
zapomínám, takže mně to vždycky někdo řekne, já
to zapomenu a pak mi to někdo další řekne znovu
a jsem překvapená. 
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Co byste změnila na školním systému? 

Asi míň administrativy. Nebo abychom měli
kancelář, která by řešila jenom tu administrativu
pro nás. Například v Nizozemí mají kancelář,
která všechno tohle řeší za profesory. My když
jedeme někam na výlet, tak musíme vyplnit 3 000
formulářů. Za to samozřejmě nemůže škola, to je
nařízeno z ministerstva školství. To prostě musí
bejt, kdyby přišla inspekce. Oni to zas musej dělat, 

Ale jo, nějaký se ke mně dostanou. A musím říct,
že pak si fakt musím dávat pozor, aby to na mně
nebylo vidět, že něco vím, když si to výjimečně
zapamatuju.

Co byste na Arabské změnila? 

Co bych změnila na Arabský? Hřiště na petanque! Co si myslíte o tom, když se vytvoří pár mezi
studentem a učitelem?

Ne. Za mě je to prostě špatně. Protože ten učitel je
v jakési pozici „moci“ a prostě působí nějak na
toho mladýho člověka. Já neříkám, že ten student
je blbej a že by se neovládal nebo něco, ale má to
na něj podvědomě nějaký vliv. A je to nebezpečný.
I potom, kdyby se to třeba rozpadlo. Může to být
nepříjemný, kdyby tam vznikaly nějaký třenice a
tak dál. Nedej bože, že by tomu člověku nebylo
osmnáct! Ne, prostě ten učitel by měl v tomhle za
mě jasně stanovit hranice. Může ten vztah být na
přátelský úrovni, ale pořád pouze vztah učitel a
žák, nic jiného.

Pavla Chalupová 

SLEDUJ NÁS NA INSTAGRAMU!
Najdeš tam fotky z našich akcí, valentýnky a mnohem více...

aby se nevyužívaly ty prachy na něco, na co
nemají. Takže já to jako chápu, proč to tak je, ale
pro mě je to takovej stres, jestli se tam všechno
vyplnilo. Člověk vždycky na něco zapomene a pak
je z toho problém. 
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JARNÍ PROMĚNY
Nedávno skončily jarní prázdniny, jež
záhadným způsobem utekly jako několik hodin.
Nejen žáci, ale i učitelé se již po prvních
několika dnech zoufale shánějí po dalším
volnu. Ne vše je ovšem až tak černobílé. Je tu
totiž opět to období, kdy se příroda probouzí z
dlouhého zimního spánku – ten by mnozí z nás
jistě také ocenili. A ke mnohým změnám
dochází nejen v přírodě, která nás obklopuje.
Věci se mění dokonce i u nás studentů a
pravděpodobně i našich profesorů.

Už jsou pomalu pryč ty dny, kdy všude leželo to
bílé studené (čti: sníh) nebo, ve většině případů,
už pouze bahno. Konečně se dostáváme do
stadia, kdy můžeme bez problému dojet do
školy. A dokonce i vlaky přišly o relevantní
důvody psát „zpoždění z důvodu nepříznivých
povětrnostních podmínek“. Chýlí se ke konci ty
týdny, kdy jsme každé ráno byli nuceni vyrážet
na tu mrazivou cestu do školy za úplné tmy.
Rozednívá se dříve a člověka opouští představa,
že na něj v každém křoví někdo číhá.

Kromě jiného, i svěží jarní rána nabízejí nám
studentům možnost načerpat novou pozitivní
energii a dobrou náladu. Což je skvělé, jelikož
deficit začal některé z nás ovlivňovat a absence
optimismu nás postupně začala znepokojovat.
Tato naivní představa o lepších dnech,
přívětivějších učitelích a motivaci vydrží sice jen
krátce, ale zní přívětivě.

Ruku v ruce s delšími dny přichází i pár hodin k
dobru na učení a zároveň i nové originální
výmluvy, proč jej ještě na malou chvilku
odsunout na vedlejší kolej. Ovšem, po nějaké
době omámeni tímto lákadlem zjistíme, že čas
je neúprosný. Všichni najednou intenzivně
nestíháme. Ať už jako druháci ročníkovou práci
či jako maturanti přípravy na ples a zkoušky.

Když už jsme u těch hodin, ani ony už nejsou
tím jediným, co se dá ve třídě hypnotizovat.
Objevují se nové podněty během některých
vybraných předmětů (hlavně těch, kde nám
schází pozornost a trvají rozhodně déle než 45
minut). Novým rušivým elementem se stávají
třeba sýkorky za oknem či berušky zatoulané ve
třídě. Každý jejich pohyb je z neznámého důvo-
du zajímavější, než uspávající hlas vyučujícího.

Jaro je zkrátka obdobím nelehkých rozhodnutí.
Na jedné straně svůdné vábení rozkvetlého
světa, na straně druhé zkoušky a shon, které by
dokázaly zlomit i toho nejodolnějšího jedince.  
Tak se my, studenti, motáme v tomto zača-
rovaném kruhu a zoufale se snažíme vyba-
lancovat touhu po chytání vitamínu D s
veškerými blížícími se termíny.

Majda Kozlová



CO SI ZA PENÍZE NEKOUPÍTE

Maky Nováková
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1. RESPEKT

Dobře, ten si možná za peníze koupíte, ale není
mnohem lepší ho nabýt jinou cestou? Ne
všichni to umí a někteří by ho potřebovali jako
sůl, že?

2. ÚSMĚVY OD KUCHAŘEK

Přízeň kuchařek je něco, co jen tak někdo nemá.
Všichni však víme, že si to každý z nás tajně
přeje. Není nic lepšího než Raduška smějící se od
výdeje. Buď umíte hezky zdravit a správně
používat čip, nebo jste odsouzeni k malým por-
cím a nevlídnému pohledu k tomu.

5. ŠTĚSTÍ NA ŠŤASTNÝCH SEDM

Nemáte paní profesorku Šebkovou a jejích
(ne)šťastných sedm? Tomu se říká štěstí...
Přesně to si totiž k tomuto typu testů za peníze
opravdu nekoupíte.

3. UZNÁNÍ JAKOŽTO HUMÁČ

Jste humáč? Opravdové uznání od ostatních
zaměření včetně několika kantorů na Arabské
nečekejte. Peníze v tomhle ohledu nehrají
žádnou roli. Ukažte, že studovat humanitní obor
neznamená jen vyhýbání se přírodovědným
předmětům!

4. DOBRÝ SPÁNKOVÝ REŽIM

Kdyby taková věc šla koupit, tak věřím, že
budeme všichni ještě víc broke, než jsme teď.
(Jde to vůbec?) Přestaň pít to levný kafe z
automatu a běž radši dneska brzo spát.

6. POČASÍ

Podnikáte ráno pouť s deštníkem do školy, ale
vrátíte se domů bez něj a další deštivý den jste
nahraní? Jeden svetr nestačí a topení netopí?
Nemilosrdní tělocvikáři vás nechají běhat na
ovále za nepříznivého počasí? Dobrou před-
pověď si zkrátka za peníze opravdu nekoupíte. A
Maruška se za vás u dvanácti měsíčků také
nepřimluví…

(ARABSKÁ EDITION)
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1
2
3
4
5
6
7
8
9

podnik, který provozuje peněžní operace na vlastní účet1.
soubor znalostí a dovedností, které člověku umožňují porozumět financím a správně s nimi
zacházet v různých životních situacích

2.

povinnosti splnit závazek, to co je někdo někomu povinen vyrovnat3.
nárůst všeobecné cenové hladiny zboží a služeb v ekonomice v určitém časovém období4.
finanční rezerva v hodnotě minimálně tří, ideálně šesti měsíčních platů5.
 proces, během kterého člověk odkládá spotřebu, část příjmů neutratí, ale odloží na pozdější
použití

6.

to, co člověk má a vlastní7.
forma dočasného poskytnutí peněžních prostředků 8.
karta přímo spojená s bankovním účtem majitele9.

 „__________ JE PRO MOUDRÉHO SLUHOU, PRO HLOUPÉHO PÁNEM.“ – SENECA

TAJENKA:

Zašli nám vyplněnou křížovku na Instagram a vyhraj arabské peníze z titulní strany. 

KŘÍŽOVKA
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MUSÍŠ MÍT TEN GRINDSET, BRO
Nenajde se asi nikdo, kdo by nechtěl mít nějaký
ten peníz navíc. Vstávat ve čtyři ráno, každý den
dřít v gymu, jíst syrové steaky a chroupat kávová
zrna je podle některých Top Gs cestou, jak se
dostat k vytouženým miliardám. Co když se ale
ambice a touha po penězích převrhnou do
extrému? K lepšímu porozumění světa budoucí
generace úspěšných podnikatelů se můžete
obrátit na slovník na konci článku.

Mesiášem takzvané „hustle culture“ byl, a vlastně
stále je, Andrew Tate. Jakožto úspěšný kickboxer,
milovník aut a hlavně kontroverzní motivační kouč
získal mezi muži, nebo spíš chlapci, obrovskou
popularitu. V červnu minulého roku byl shledán
vinným za znásilnění a nezákonné obchodování se
ženami, kterým mohly být předzvěstí jeho
agresivně sexistické názory. Kromě klasických
výroků ve stylu „ženy patří do kuchyně“ si může ke
svému jménu připsat i daleko bizarnější moudra:

“I refuse to have a nerd carry the name Tate. If my
son is a nerd, one of us has to die, him or me and
I’ll challenge him to mortal combat.”

Po přečtení takových slov může leckoho
napadnout, jestli se náhodou nejedná o člověka
neskutečně věrného satirickému kousku. Bohužel
tomu tak není. Tate a jemu podobní už inspirovali
nespočet obleky nosících teenagerů, kteří na
sociálních sítích roznáší jejich kázání. Pro
nejodhodlanější fanoušky Tatea existuje i možnost
zapsat se za nemalou částku do tzv. Hustlers
University, která mimo jiné „studentům“ slibuje
naučit se obchodovat s kryptoměnami. 

Je nutno dodat, že sledování akcií, investování a
snaha o sebezlepšování nemusí být vůbec na
škodu. Problém nastává, když důvěřiví obdivo-
vatelé těchto internetových osobností, kteří často
bývají ve školním věku, převezmou jejich pochy-
bné názory o ženách, vztazích a společnosti
obecně. Zrovna našemu oblíbenému dvojníkovi
Pitbulla se to vzhledem k jeho trestnímu rejstříku
moc nevyplatilo…

“If you’re my friend, you just can’t be a p*ssy. ‘Well,
I had a heart attack’, get the f*ck up. F*ck’s wrong
with you? Go to the hospital later. Have a drink,
cigarette, cup of coffee, back in the game. “

“I will not administer CPR unless you’re a hot
female… If you’re some fat dude and you just had a
heart attack and I don’t really know you, you’re
gonna die… “
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Jde vám ze všech těch internetových výrazů hlava
kolem? Pokud nejste chronickými uživateli
TikToku a nevyznáte se v nich, nezoufejte.
Připravila jsem si totiž nepostradatelný slovník,
který vám pomůže pochopit (nejen) toho jednoho
divného spolužáka. 

to hustle (hustle culture, hustler) - usilovně se
snažit o dosažení cílů, být úspěšný
to grind (on that grind, grindset) - zabývat se
vyděláváním peněz, budování bohatství,
synonymum pro „hustle“ 
grindset - grind + mindset
Top G - prostě alfa, všemi obávaný a respektovaný
multitalentovaný frajer 
sigma male (zkráceně sigma) - něco jako alfa
samec, je stejně cool, ale jeho grind je víc
nenápadný
beta male - podřadný zženštilý muž

Kristýna Sieglová

PETRA KVITOVÁ
Ve 21 letech poprvé vyhrála Wimbledon a
odstartovala kariéru, o které si mohou mnozí
tenisté nechat jen zdát. Ptáte se, jak to
dokázala? To by zajímalo i mě. Svoji přezdívku
„Česká lvice“ si opravdu zaslouží. Tahle lvice
slaví tento měsíc už své 34. narozeniny a já se
pokusím vám její tenisovou kariéru osmi
zajímavostmi trochu přiblížit.

Její profesionální kariéra začala v roce 2006, a to
rovnou vítězstvím ve dvouhře i čtyřhře na
Pardubické juniorce (MČR staršího dorostu v
tenise). Ve stejném roce pak v anketě „Zlatý
kanár“ zvítězila v kategorii „Talent roku“. 

Po počátečním rozkoukávání v dospělém tenise
přišel zlomový rok 2011 a první slavné vítězství
ve Wimbledonu, kde ve finále za 85 minut
porazila Marii Šarapovovou (6-3, 6-4). „Tak ono
se to fakt asi stalo. I když já tomu vlastně pořád
nevěřím. Třeba se za chvíli vzbudím a celé to byl
jen sen. Wimbledon je nejvíc,“ řekla se slzami v
očích ještě na kurtu. O tři roky později si sen
splnila znovu. Tentokrát proti ambiciózní
Eugenii Bouchardové (6-3, 6-0). „Rozhodně to
byl jeden z nejlepších zápasů mé kariéry. Bylo to
vážně něco. Byla jsem soustředěná a šla do
každého úderu. A dokázala jsem to.“

Na okruhu WTA (Women’s Tennis Association,
pozn. red.) vyhrála celkem 31 turnajů, čímž se
řadí na 2. místo v počtu získaných titulů mezi
stále aktivními tenistkami.

Nejvýše se dostala na 2. místo žebříčku WTA.
Sen skoro každé tenistky a tenisty je vyhrát
Wimbledon a stát se světovou jedničkou, tak
třeba se ještě Petra rozhodne vrátit se na kurty.
Kdo ví?

Fed Cup se jí podařilo vyhrát dokonce šestkrát.
Petra se už 5. vítězstvím stala v této týmové
soutěži nejúspěšnější českou reprezentantkou.
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Na okruhu WTA vyhrála celkem 31 turnajů, čímž
se řadí na 2. místo v počtu získaných titulů mezi
stále aktivními tenistkami.

Nejvýše se dostala na 2. místo žebříčku. Sen
skoro každé tenistky a tenisty je vyhrát
Wimbledon a stát se světovou jedničkou, tak
třeba se ještě Petra rozhodne vrátit se na kurty.
Kdo ví?

V roce 2016 získala bronzovou olympijskou
medaili v Rio de Janeiru. V první chvíli byla sice
dost zklamaná, že si nemůže zahrát o zlato,
rychle se ale oklepala a vyválčila pro sebe i
všechny fanoušky bronz. 

Dne 20. prosince 2016 byla Petra ve svém bytě
přepadena. Odnesla to především její levá ruka,
která je (jelikož je levačka) její největší zbraní.
Myslela si, že už se na kurty nevrátí, ale nakonec
se po náročné čtyřhodinové  operaci a několika

Je jedinou hráčkou, které se podařilo vyhrát
Turnaj mistryň a WTA Tennis Trophy hned při
první účasti. 

Hodně lidí po oznámení této zprávy napadla
myšlenka, jestli naše nejúspěšnější tenistka
dokáže po porodu najít dost sil a motivace na
návrat do vrcholného tenisu. Jestli bude mít
zapotřebí prodírat se přes o téměř generaci
mladší hráčky zpět na tenisový Olymp. 

Minulý rok v červenci se po dlouhém vztahu
tajně vdala za svého trenéra Jiřího Vaňka a
následně 1. ledna letošního roku oznámila
těhotenství. 

Většina jejích někdejších spoluhráček už
pověsila raketu na hřebík. I kdyby už Petra
neodehrála jediný profesionální zápas, tak to
napětí, emoce, nervy a nakonec radost a hrdost,
které nám všem pravidelně svou hrou dodávala,
by vydaly na několik tenisových kariér. Inspi-
rovala stovky kluků a holek k tomu, aby vzaly
raketu do ruky a šli hrát tenis. K tomu všemu se
stala jejich obrovským vzorem.

Markéta Popelková

týdnech rehabilitací na kurty vrátila a začala
znovu vyhrávat. V roce 2019 bylo ukončeno
soudní řízení, po kterém šel pachatel na několik
let do vězení. 

PŘIDEJTE SE K NÁM
DO REDAKCE !
PROTOŽE SKVĚLÝCH LIDÍ NENÍ NIKDY DOST ! 

stačí se ozvat na instagram @prestiznistudent

můžete psát, o čem zrovna chcete od básniček, přes úvahy

po reportáže...

časová flexibilita je samozřejmost aneb víme, jak náročné je

být prestižním studentem 
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NENÁPADNÁ INVAZE
Jedním z negativních důsledků lidské činnosti
je úbytek biodiverzity. Původní druhy rostlin a
živočichů vymírají a jsou nahrazovány tzv.
invazními druhy, které, jednoduše řečeno, víc
vydrží, rychleji se množí a nemají tak vysoké
nároky. Okolo nás se s tímto fenoménem set-
káme často, momentálně v médiích hodně
„jede“ sršeň asijská, a stálice jako bolševník,
netykavku či nutrii už sype student prestižního
gymnázia z rukávu. Okolo nás ale probíhají
další, nenápadné, invaze, při kterých bojují o
holý život obyvatelé vodních ekosystémů.

Naši původní raci – rak říční (Astacus astacus) a
rak kamenáč (Austropotamobius torrentium)
společně s rakem bahenním (Astacus lepto-
dacylus), který je původní v Evropě, jsou s námi
již dlouho. Jejich současné rozšíření na území
České republiky se datuje již od konce poslední
doby ledové, kdy jim s pohybem a rozšířením
pomáhali i lidé, kteří je zároveň využívali jako
potravu. Zatímco raka kamenáče najdeme
zejména v drobných a středních tocích, rak
říční, jenž je mnohem hojnější, se vyskytuje i ve
velkých řekách, rybnících a nádržích. Rak
bahenní preferuje spíše různé typy stojatých
vod. Tito raci, kteří jsou s českou přírodou
dlouhodobě sžití, vyžadují čistou vodu s dostat-
kem kyslíku a vhodných úkrytů.

Naopak invazní druhy mají mnohem nižší
nároky na čistotu vody. Jsou mnohem
přizpůsobivější a šíří se tak v podstatě do všech
míst, kde se vyskytují nebo mohou vyskytovat i
naši raci původní. Najdeme je tedy jak v malých
potůčcích a rybníčcích (rak signální - Pacifasta-
cus leniusculus), tak ve velkých tocích (rak
pruhovaný - Orconectes limosus) i v nádržích a
rybnících (rak mramorovaný - Procambarus
fallax i rak pruhovaný). Jejich velkou „zbraní“ je
rychlost rozmnožování. Zatímco naši původní
raci mají obvykle desítky, maximálně nižší
stovky vajíček, jedna invazní račice může mít
najednou klidně 800 mláďat a zvládne to i
dvakrát za sezonu. Rak mramorovaný je navíc
schopen rozmnožovat se partenogeneticky, sa-
mička tedy dokáže produkovat mláďata i bez
nutnosti oplození. 

Rak jako rak, řekne si možná někdo. Čemu to
vadí, když cizí raci vystřídají ty naše? Na první
pohled to vypadá, že ničemu, ve skutečnosti jde
však o závažný problém. Původní druhy raků
dlouhodobě žijí spolu s ostatními obyvateli
našich vodních toků v harmonii. Naopak, příto-
mností invazních raků, kteří jsou mnohem
agresivnější, než naši původní raci, ostatní slož-
ky vodních ekosystémů trpí. Přemnožení cizáci
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Nejjednodušší a zároveň nejlevnější metodou,
jak se bránit invazním rakům, je informování
široké veřejnosti o jejich škodlivosti, což je také
důvod, proč čtete tento článek. Bohužel, stále
dochází k přenosům nakažených raků na nové
lokality laickou veřejností, ať už jde o vysa-
zování do okrasných rybníčků na zahradách,
pokusy o „záchranu“ například při 

Pokud se invazní raci někde objeví, není již na
většině lokalit jejich úplné vyhubení možné.
Jedinou cestou ochrany před nimi je pravidelně
a opakovaně redukovat jejich početnost ručním
sběrem nebo odchytem do vrší, ideálně v
kombinaci s dalšími postupy, jako vysazováním
jejich predátorů (úhoř, mník, candát, sumec,
jelec tloušť, ale i larva vážky). Případně, kde to je
možné, lze také vypustit nádrž, raky vysbírat a
poté nechat na zimu lokalitu vymrznout či v létě
letněním vyschnout. 

Invazní raci nesou v krunýři (doslova) ještě
jeden trumf. Plísni podobný mikroskopický
patogen Aphanomyces astaci – račí mor. Sami
jsou vůči němu rezistentní, ale pro naše původní
raky je toto onemocnění smrtelné. Právě teď se
tak našim rakům děje to, co provedl Indiánům
bílý muž s neštovicemi.

likvidují jak vodní makrozoobentos (vodní
bezobratlé živočichy), tak také naše původní
druhy ryb (zvláště jikry a plůdek) a dokážou též
zlikvidovat i vodní rostliny, včetně kriticky
ohrožených druhů.

Pokud vás tato problematika zaujala,
vyzkoušejte naší aplikaci Raci v ČR, kde se
dozvíte více a můžete nám pomoci s mapováním
výskytu raků! 

Tento projekt byl podpořen grantem z Norských fondů

výlovech rybníků či zbavování se nechtěných
domácích mazlíčků.

Mgr. Vojta Macháček, Výzkumný ústav
 vodohospodářský
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